
Årgang 4      Uge 24      Tirsdag 10. juni 2025

Lyngposten for borgere i 7260 Sdr. Omme og opland

LYNGPOSTEN

a
 s

SDR. OMME ● GRINDSTED

75 34 10 81
INFO@WESTERGAARD-EL.DK

WWW.WESTERGAARD-EL.DK

EL-INSTALLATIONER
• Industri
• Nybygning
• Til- og ombygning
• Landbrug/Markvanding

• Solcelleanlæg
• EDB/Data
• Salg og rep. af hvidevarer

Salg og montage af varmepumper
VE-installatør

ELARBEJDE - VARMEPUMPER - MONTAGEOPGAVER

Elarbejde - Varmepumper

Din lokale elektriker

24 TIMERS SERVICE

VVS ARBEJDE

FJERNVARME OG JORDVARME

LUFT TIL VAND OG LUFT TIL LUFT 
VARMEPUMPER

INDUSTRI OG LANDBRUG

TLF. 44 10 19 14
EN DEL AF WWW.BCENERGISERVICE.DK

K L O A K M E S T E R
T H O M A S  V E S T E R B Y

T L F .  4 0 4 2  9 2 4 0
T V @ V E S T E R B Y M I L J O . D K

• TV-inspektion
• Højtryksspuling
• Slamsugning

• Støbe og Jordarbejde
• Kloakering og Dræn
• Alt i belægning

MILJØ        ENTREPRENØRSERVICE  APS

EL ARBEJDE - HVIDEVARER - LAMPER - BRUGSKUNST - INDUSTRI
LANDBRUG - PRIVATE - JORDVARME - VARMEPUMPER - VVS

En have for sanserne 20 år efter Søndagsstævne i Bøvl I.F.

Den 1. juni blev der af-
holdt Søndagsstævne i 
Bøvl Idrætsforening.
Med 32 deltagere ud af 
40, som der er plads til, 
kunne foreningen melde 
tæt på fuldt hus. 
Vi var 10 deltagere fra 
Bøvl I.F. Og ellers var der 
deltagere fra Varde, Ikast 
og andre steder fra.
Præmierne var to flasker 
vin som første præmie 
og en flaske som anden 
præmie.

Vi var meget heldige med 
vejret, det gav sig til at 
regne lidt, da vi uddelte 

- Indsendt af Evelyn Flugt på vegne af bestyrelsen i Bøvl I.F. Fotos: Christian Flugt.

præmier. Men ellers hav-
de vi solskinsvejr hele 
dagen.

Der var mulighed for at 
købe øl, vand, pølser, kaf-
fe og kage. Krista og Mo-

gens Christensen passe-
de pølseboden.

Det er dejligt, at der er så 
mange, der støtter op om 
vores stævner.

- Af Annitta Højgård.
Jeg faldt over nogle ret 
fantastiske billeder af 
Sansehaven på Omme 
Plejehjem. Det er Kristina 
Svejstrup, som er ansat 
på plejehjemmet, der 
har taget billederne. Jeg 

spurgte hende, om jeg 
måtte bringe dem i Lyng-
posten. Det havde hun 
ikke noget imod, - og så 
skriver hun ganske kort til 
mig: ”Blomsterne, farver-
ne og duftene, summen 
af bier og andre insekter, 

lyden af vandets rislen 
fra vandstenene i sanse-
haven giver anledning til 
snakke om de haver, som 
beboerne selv havde”.

Fortsættes på side 7.
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Gudstjenester i
Sdr. Omme Kirke

Højmesse
v/Jette Rosendal 

Søndag 15/6 kl. 10.30

Højmesse
v/Jette Rosendal 

Søndag 22/6 kl. 10.30

Gudstjeneste
v/Karin Engmarksgaard 
Søndag 29/6 kl. 9.00

Plejehjemsgudstjeneste
på Omme Plejehjem 
Tirsdag 1/7 kl. 10.15

Højmesse
v/Jette Rosendal 

Søndag 6/7 kl. 10.30

Højmesse
v/Jette Rosendal 

Søndag 13/7 kl. 10.30

www.sdrommekirke.dk

Den 24. juni 2025 kl. 7.30 - ca. 19.00
Mødested: Det gamle posthus i Sdr. Omme

Vi skal rundt i Nordfrislands særprægede koglandskab. 
Ud og skue over vadehavet med de inddigede øer 
ved Halligerne og se Den Rothe Haubargs landbrugs 
museum.
Vi ender i hollænderbyen Fredrikstad, hvor vi skal på 
sejltur i nordens Venedig og spadsere lidt rundt i den 
hyggelige by.

Under turen får vi lettere bespisning 3 gange.
Der er 10 pladser tilbage. Alle er velkomne.
Pris: 500 kr. 
Tilmelding til Erik Hansen, tlf. 24 40 69 19.

Danske Senior Sdr. Omme

Spændende tur til 
Fredrikstad

LYNGPOSTEN
udkommer hver 

tirsdag 
på domænet

lyngposten.com
Det er muligt at læse Lyngposten 

på Biblioteket og på Omme Plejehjem.

Ønsker du Lyngposten leveret i 
din postkasse, kan du bestille et 
hel- eller halvårsabonnement.

Kontakt:
post@lyngposten.com

Tlf. 61 16 57 67

Det er gratis at få artikler med i avisen.
Vedr. annoncering, ring for information.

Skriv til 
Lyngposten

 post@lyngposten.com
Tlf. 61 16 57 67

www.lyngposten.com
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Rugbrødsmadder: En undersøgelse viser, at 7% 
af danskerne ind imellem vælger rugbrødsmadder 
med pålæg som aftensmad. Ifølge Coop foretræk-
ker 27% af danskerne et lag med leverpostej på 
deres rugbrød. Ellers mener 20%, at der skal ost 
på brødet, 18% foretrækker æg, mens 12% spiser 
sild.
Nu har Concito minsandten lavet en database for 
klimaaftrykket for de forskellige pålæg. Ostemad-
derne topper, mens æggemaden ligger i bunden.

Tobakspriser: Kraka er kommet med en rapport 
om provenuetab på 0,65 mia kr. hvis tobakspri-
sen hæves fra 60kr til 100kr. Skatteministeriets 
tal er et tab på 5 mia kr. Tabet kommer ved, at 
man forventer grænsehandlen vil stige kraftigt, 
så statens lukrative indtjening vil falde kraftigt. 
Som ryger gør en sådan mulig prisstigning mig 
vred. For en storryger med et forbrug på 40 ciga-
retter om dagen betyder det en udgift på 200 kr. 
dagligt, og det er ofte de mindre bemidlede, der 
er rygere. I slutningen af tresserne var prisen på 
3,25 kr. for 50 gr. pibetobak. I dag giver jeg 198 kr. 
Prisen på en øl var dengang 1,67 kr. Priserne har 
bestemt ikke fulgtes ad. Min plan er selv at dyrke 
min tobak næste år. Man kan købe tobaksfrø for få 
kroner. I processen skal også bruges sukker. Jeg 
forventer også hygge omkring processen. Vil råde 
andre til samme. 

Ny organist: Sønder Omme Kirke har ansat en ny 
organist. Kasper Køhl Jensen hedder han, og han 
kommer fra Læsø. Pinsesøndag var hans førs-te 
dag som organist i Sdr. Omme Kirke. Skønt igen 
at have en organist, som mestrer vores orgel. Han 
spillede et imponerende postludium. Han blev 
budt velkommen med et glas boblevin.

- Peter Sigsgaard Sørensen.

Aktuelt Kriminalforsorgen Vest 

Kære Sdr. Omme borger. 

Sdr. Omme Fængsel inviterer igen borgerne i Sdr. Omme ”indenfor” - til et besøg 
på byggepladsen på Sdr. Ommes kommende lukkede fængsel. 

Fredag d. 13. juni 2025 i tidsrummet kl 15:00 - 17:00.
Deltagelse sker ved tilmelding.

 Tilmelding kan ske via mail til aabenthus@krfo.dk senest tirsdag den 10. juni 2025.
Alternativ kan du ringe til fængslet for tilmelding. Telefonen er alene åben for tilmelding tirs-
dag den 10. juni 2025 i tidsrummet kl. 13:00-15:00 på telefon 7255 3500.

 Adgang til byggepladsen skal ske via Simmelvej 27. Herefter skal I følge den asfalterede vej
ca. 4 km, før I kommer ankommer til byggepladsen.

 Det vil ikke være muligt at cykle til byggepladsen.
 Der vil være adgangskontrol ved indgangen til byggepladsen.
 Du vil få anvist mulighed for parkering.
 Der vil være personale til stede rundt om på byggepladsen, som kan fortælle om byggeriet.

Personalet vil have reflekterende jakker eller veste på.
 Der må ikke tages billeder eller lignende under besøget. Mobiltelefon og kamera skal derfor

aflægges i bilen.
 Byggepladsen lukker kl. 18.00.

Vi glæder os til at se jer. 
Med venlig hilsen 
Sdr. Omme Fængsel 

For år tilbage (da Billund 
Kommune og Grindsted 
Kommune stadig var 
selvstændige kommu-
ner), byggede man i til-
knytning til Sydtoftens 
Plejehjem et produkti-
onskøkken med hen-
sigten om at samle pro-
duktionen af mad til alle 
Grindsted Kommunes 
plejehjem og de hjem-
meboende ældre, der var 
(og er) visiteret til mad- 
ordning i hjemmet.

Det har knebet med at få 
de lokale plejehjem med 
på ordningen grundet 
lokal modstand, og i dag 
er der stadig madpro-
duktion på f.eks. Billund 
og Sdr. Omme Plejehjem, 
men også andre steder i 
kommunen.

Der er også i mellemti-
den lovgivningsmæssigt 
kommet en mulighed for 

Duften af mad på plejehjemmet

at hjemmeboende kan 
vælge en godkendt pri-
vat leverandør til at leve-
re maden, og det har ca. 
50% af de hjemmeboen-
de valgt.

Status er derfor i dag, at 
produktionskøkkenet la-
ver 41.000 døgnkosten-
heder årligt, hvor man 
har kapacitet til omtrent 
det dobbelte.

Den maksimale pris på 
maden er fastsat i lov-
givning, og sammenlagt 
betyder det, at man ikke 
kan udnytte stordrifts-
fordelene, og produkti-
onskøkkenet kører med 
et årligt underskud på 1,1 
mio. kr.
Det er naturligvis ikke til-
fredsstillende – de penge 
kunne godt bruges til an-
det fornuftigt.

Hvad gør vi så?
Vores drøm er, at vi skal 
lukke produktionskøkke-
net og flytte produktio-
nen tilbage lokalt. 
Det giver appetit at for-
nemme duften af mad, 
når og hvor maden bli-
ver lavet. Mange ældre 
døjer med appetitten, og 
det kan helt sikkert hjæl-
pe den vej. De ældre kan 
også få indflydelse på 
hvilke retter, de ønsker på 
menuen, og flere ældre 
fra lokalområdet vil helt 
sikkert vælge at spise på 
plejehjemmet, og det vil 
give mere liv og aktivitet 
på plejehjemmet.

Vi kommer ikke til at spa-
re på den øvelse, måske 
bliver det endda dyrere, 
men et plejehjem er et 
hjem, og der laver man 
mad og hygger omkring 
det.

Medarbejderne fra pro-
duktionskøkkenet kan vi 
tilbyde jobs på de lokale 
plejehjem, på den måde 
bliver der ikke tabere i 
det spil.

Der er flere ting, der skal 
undersøges, f.eks. om 
man er i stand til at pro-
ducere de steder, hvor 
man lukkede produk-
tionen ned for år tilba-
ge. Hvad vil det koste at 
etablere brugbare køkke-
ner der igen? Hvad gør 
vi med den nuværende 
bygning? Osv., men det 
er til at løse.

Der bliver noget for den 
kommende kommunal-
bestyrelse at forholde sig 
til, men vores mening er 
klar: Maden skal laves på 
plejehjemmet lokalt.

Læserbrev...

- Af Jeyarajah Rasiah og Jørgen Clement.
Begge medlemmer af den nuværende kommunalbestyrelse.

Sportsskader  |  Hælspore  |  Iskiassmerter
Slidgigt  |  Hovedpine  |  Skuldersmerter 

Få en ordentlig behandling!

Stadion Allé 11, Sdr. Omme. Tlf. 61 28 21 12

Britta’s fodpleje

Effektiv fodpleje
v/Britta Frost

Lægeeksamineret fodplejer

Farvergade 13 - 7260 Sdr. Omme

Tlf.: 2296 8812

G U L V B E L Æ G N I N G

ANNONCER TLF. 61 16 57 67
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Ole’s skriverier...

Den kollektive trafik til 
og fra Sønder Omme er 
ganske enkelt blevet for 
ringe.
Det gælder både, når 
man skal til Grindsted, 
men også hvis man har 
fået den ide, at man vil 
helt til Billund.
Vi har brug for at der 
bliver bedre forbindelse 
med faste afgange. 

Flextrafik kan klare nogle 
opgaver, men det er også 
vigtigt, at der er busser 
med faste afgange ud-
over skolebusserne.

Socialdemokratiet vil 
arbejde for, at der kom-
mer en sløjfebus i Billund 
kommune. En bus, der 
kører rundt og når til alle 
byerne i kommunen. (se 
illustration).

Det er allerede besluttet, 
at kommunens forvalt-
ning skal komme med et 
oplæg til en sløjfebus.

Bussen skal først og 
fremmest være til gavn 
for beboere i kommunen, 
men den vil også være et 
tilbud til de gæster og tu-
rister, der vil rundt i kom-
munen. I øjeblikket er det 
kun Billund og Grindsted, 
som har rimelige busfor-
bindelser.

Flere cykelstier
Jeg kan godt lide at cyk-
le, og da jeg flyttede til 
Sønder Omme, var det en 
god måde at lære områ-
det at kende på.

De lokale byrådskandidater skriver...
VI HAR BRUG FOR BEDRE BUSFORBINDELSER - OG FLERE CYKELSTIER.

Turen til Grindsted ad 
den gamle jernbanesti 
er fantastisk og vejen til 
Bøvl og videre er beha-
gelig at cykle på - bilister 
og cyklister tager hensyn 
til hinanden. 
Til gengæld var det ikke 
rart at køre ad hovedve-
jen til Filskov - det gjor-
de jeg kun en gang. Nu 
har vi fået en rigtig god 
cykelsti til Filskov og ad 
bagvejene kan man kom-
me sikkert til Billund. 

Vejen mellem Grindsted 
og Billund er stadig en 
sort plet i forhold til cyk-
lister, og det skal være en 
af de cykelstier, som skal 
laves i den kommende 
byrådsperiode.

Klaus Lorenzen
Kandidat til Kommunalbe-
styrelsen for Socialdemo-
kratiet i Sønder Omme.

Klaus Lorenzen

Det har været regnvejr 
i lang tid, men endelig 
skinner solen næsten fra 
en skyfri himmel, og det 
er tid til lidt sondering 
i haven og besigtigelse 
af, om hækken snart skal 
klippes. Da jeg står og 
betragter hækken kan jeg 
høre, at min gode nabo 
Kaj, er i fuld gang med 
at klippe græsplænen. 
Jeg går over og betragter 
hans iver med græsplæ-
nen, og han kommer da 
også over som sædvanlig 
til hæk-kanten, så vi tra-
ditionens tro lige kan få 
vendt de lokale nyheder 
og verdens fortræffelig-
heder. 

Der er altid nogle ting, 
som vi er rørende enige 
om, at USAs præsident 
er en elefant i et glas-
bur, selvom der dog ikke 
er nogen af os, som har 
set en elefant et sådant 

Over hækken
sted. Min nabo skifter 
lige emne og siger: “Det 
er snart slut med mig”. 
Og jeg er af den opfat-
telse, at han endelig har 
fået solgt sit hus, som har 
været til salg nu næsten 1 
år. Det er da dejligt siger 
jeg, at du endelig har fået 
solgt dit hus, og hvor skal 
du så flytte hen?
Nej, nej, det er ikke solgt 
endnu betoner han, men 
det jeg mener er, og han 
gentager sætningen:  Det
er snart slut med mig”.
Jeg får næsten tårer i 
øjnene, og lægger den 
alvorlige mine på mit 
ansigt og med omsorg 
for hans helbred, giver 
jeg udtryk for, at jeg ikke 
håber, at det er noget al-
vorligt, og at det nok skal 
gå, og forhåbentligt lever 
du længe endnu, får jeg 
sagt, selvom jeg ved, at 
han nu har en alder af 82 
år. 

Han kikker noget forun-
dret på mig, og får frem-
stammet, at du misforstår 
mig nok, for jeg sagde: 
“Det er snart slut med 
maj måned”.

Det morede vi os så lidt 
over, den misforståelse, 
og vi blev dog heldigvis 
enige om, at den gode 
nyhed selvfølgelig skulle 
skylles ned med en øl.

Ved sådanne hyggelige 
stunder over en øl med 
naboen så kommer der 
som sædvanligt de små 
morsomheder og drille-
rier. Jeg kan absolut ikke 
lade være med at sam-
menligne min gode nabo 
Kaj med min genbo, som 
hedder Børge, at de min-
der mig om reklamerne i 
slut 90’erne fra Scandli-
nes med de to hættemå-
ger ved navn Kaj og Bøje, 
som ustandseligt brokker 

sig over færgernes fart 
fra Rødby til Puttgarden, 
som hele tiden farter 
frem og tilbage utallige 
gange. Det var to hæt-
temåger som i disse år 
blev meget populære, og 
deres jokes blev anvendt 
igen og igen ved enhver 
lejlighed.
En af de mest anvendte 
jokes var, at Kaj siger: 
“Det går kun hele tiden 
frem og tilbage, og det er 
træls”, hvortil Bøje sva-
rer: “Det sagde hun også 
i går”.

Vi kan dog blive enige 
om, at alle mænd er som 
gode bøffer, og de bedste 
har en fedtkant.

Ole Filip Hansen

HOVEDGADEN 12 - SDR.OMME

TLF. 42 96 10 11

ELLER BOOK ONLINE PÅ

WWW.WINIA.DK

KIG IND OG SE OM VI HAR EN TID

Levende musik
til festen med Ernst
Ernst Larsen 21 28 38 64 / 75 34 17 64
Se mere på www.larsenmusik.dk
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Sådan kan ruten for sløjfebusen eventuelt blive.
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 Smedegade 9, 7260 Sdr. Omme   Tlf.: 22 68 88 30   Mail: jj@jjstaalmontage.dk

JYSK FUGE
OG MONTAGE SERVICE
FACADERENOVERING/FUGESERVICE

TLF. 22 45 28 79
KONTAKT@JYSKFUGEOGMONTAGESERVICE.DK

WWW.JYSKFUGEOGMONTAGESERVICE.DK

I 2021 tilsluttede Billund 
Kommune sig DK2020, 
og har derved forpligtet 
sig til at udarbejde en 
ambitiøs klimaplan, der 
flugter med Parisaftalen 
fra 2015.

DK2020 er et partner-
skab mellem Realdania, 
Kommunernes Landsfor-
ening, de fem regioner, 
CONCITO og C40 Cities. 
Formålet med projektet 
er at hjælpe alle danske 
kommuner med at få 
udviklet en lokal klima-
handleplan, der lever op 
til Parisaftalens målsæt-
ninger. I 2030 skal vi, iføl-
ge regeringens ønsker, 
have reduceret vore driv-
husgasser med 70% for i 
2050 at være neutrale. 

Det er store mål at gå ef-
ter. Som jeg tidligere har 
skrevet om, opgiver Con-
tito, at hver dansk ind-
bygger udleder 13,5 ton 
CO2 om året, hvor målet 
er 2,5 ton for at tilfreds-
stille Parisaftalen. Man 
taler rosenrødt om de 
elektriske biler, som for-
ventes passere 1,4 mio i 
2030 på grund af masser 
af skattebegunstigelser. 
For mig at se vil det hø-
jest reducere vores ud-
ledning med  små 4%.

I 2023 kom en omfatten-
de klimaplan fra Billund 
Kommune. Planen byg-
ger på beregninger der 
viser, at landbrug, virk-
somheder og borgere i 
kommunen i 1990 udled-
te cirka 514.000 ton CO2. 
I 2020 var udledningen 
reduceret med 264.000 
ton. Det svarer til at hver 
indbygger (27.000) udle-
der 9,3 ton pr år. Derfor 
skal vi inden 2030 udlede 
154.000 ton mindre end i 
2020 for at nå 70% måle-
ne, og senest i 2050 skal 
vi have reduceret alle 
514.000 ton CO2 til nul.

Grøn omstilling i Billund Kommune

Hvis vi ser på de tal Con-
cito regner med, anes der 
overensstemmelse.
Billund Kommunes ud-
ledninger gælder kun lo-
kalområdet. Concitos tal 
for den enkelte danskers 
udledning siger 13,5 ton 
pr. indbygger. Hos Conci-
to regner man dog også 
med den udledning, der 
hidrører fra produktionen 
på importerede varer og 
transport af disse. For at 
nå FN’s klimamål på 1,5 
grads temperaturstig-
ning, skal vi ned på 2,5 
ton pr. indbygger inden 
2050.

Jeg kontaktede Billund 
Kommune og fik gode 
oplysninger fra projekt-
leder Julie Grønlund, der 
til daglig beskæftiger sig 
med området.

Julie Grønlund skriver: 
»Kommunens klimaplan, 
der er vedtaget af Kom-
munalbestyrelsen i maj 
2023, indeholder en lang 
række konkrete handlin-
ger inden for sektorer-
ne landbrug, energi og 
transport. Handlingerne 
viser, hvordan det, da pla-
nen blev lavet, er muligt 
at nå de målsætninger for 
CO2-reduktion, som pla-
nen sætter. Dvs. et mål 
i 2030 om at reducere 
CO2-udledningerne med 
70% ift. 1990-niveauet 
og et mål i 2050 om at 
være netto-nul udleden-
de, dvs. at vi ikke udleder 
mere CO2 end vi optager. 
Dertil er der også mål for 
bl.a. klimatilpasning og 
merværdier.

Klimaplanen revideres en 
gang i hver Kommunal-
bestyrelsesperiode, eva-
lueres hvert andet år og 
monitoreres hvert år. Der 
følges således jævnligt 
op på, om vi er på rette 
vej og ud fra disse op-
følgninger vurderes, om 

de handlinger, som ind-
går i den nuværende 
plan, er de rigtige til fort-
sat at vise vejen til måle-
ne efter en revision.
Man kan derfor ikke sige, 
at nogen af de konkrete 
handlinger i planen er 
deciderede krav. Kravet 
i klimaplanen er, at vi 
implementerer de tiltag, 
som sikrer, at vi når vores 
målsætninger. Der sker 
rigtig meget udvikling 
inden for teknologi, lov-
givning og rammer samt 
i den adfærd virksomhe-
derne og borgerne ud-
viser, som har indflydel-
se på, hvordan vi bedst 
muligt sikrer den grønne 
omstilling. Og dette føl-
ger vi løbende op på, så 
det er de rigtige ting, der 
sættes i gang. Vigtigst er 
det, at vi får implemen-
teret de ting, der har en 
effekt og samtidig er ren-
table set i et samfunds-
mæssigt perspektiv.

Med hensyn til vedvaren-
de energianlæg (VE) har 
vi i vores reduktionssti for 
CO2-reduktion regnet på 

forskellige tiltag, som kan 
få os i mål. Stien kan se 
ud på utallige måder alt 
efter, hvilke muligheder 
og handlinger, vi mener 
er de rigtige at arbejde 
med i Billund Kommu-
ne. De handlinger, som 
er valgt at tage med, er 
produktion af 400 GWH 
strøm fra solceller, 225 
GWH strøm fra vindmøl-
ler og produktion af bio-
naturgas svarende til 60 
GWH. Disse er blot tre 
handlinger i vores virke-
middeloversigt, som skal 
hjælpe os i mål. 
De er alle tre vigtige 
handlinger, som har po-
tentiale til at give betyde-
lige CO2-reduktioner, og 
hvis der vælges en eller 
flere af dem fra, så skal 
disse reduktioner findes 
via andre handlinger – 
det kan både være hand-
linger inden for energi-
sektoren eller for så vidt 
i andre sektorer«.

Jeg talte med vores lokal-
politiker, Jørgen Clement. 
Vi havde en snak om de 
16 projekter, der var kom-

met til kommunen inden 
deadline her ved årsskif-
tet. Han kunne tænke sig, 
at vi her i Sønder Omme 
opbyggede noget i stil 
med varmeforsyningen i 
Filskov. Han tænker her 
på varmeværket, som for-
trinsvis er baseret på flis. 
Flis betegnes som bæ-
redygtigt, når man gen-
planter træer, men det er 
ligesom kommet i politisk 
modvind. Han kunne øns- 
ke, at der i vores nærom-
råde blev etableret VE 
anlæg, der kunne forsyne 
værket med el til varme-
pumper.

Han er lidt bekymret for 
landbruget. Lavbundsjor-
der skal udfases (1.780 ha 
i 2050), og der skal skov-
rejses på 250.000 ha i 
landet (4.000 ha i Billund 

i 2050). Solcellerne op-
tager også pænt meget 
plads (forventet ca. 440 
ha inden 2030), så han 
tænker her på, at der i lo-
kalområdet bliver mangel 
på landbrugsjord, der vil 
betyde stigende jordpri-
ser for erhvervet. I Billund 
andrager landbrugsarea-
let ca. 31.000 ha.
 
I næste uge vil jeg kom-
me nærmere ind på de 
enkelte projekter.
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- Af Peter Sigsgaard Sørensen.

UGENS FOTO: 
Har I mobil eller et kamera med jer på tur, så stop lige op 
og klips et billede fra vores skønne natur eller aktiviteter, 
som I ser på jeres vej. (Er der personer tilstede, så husk at 
spørge om lov). I kan sende billeder og evt. en tekst på 
email post@lyngposten.com, på sms til 6116 5767 eller 
som besked på facebook. Husk at oplyse jeres navn.

UGENS FOTO!

Billedet er venligst udlånt af Michael Daniel Egsgaard.

Liset Daniel Egsgaard skriver på facebook: Vi kender ham 
alle sammen - René Lind Gammelmark fra Netavisen Grind-
sted. Han har taget mange - rigtig mange billeder af jydefes- 
ten gennem årene - og det gjorde han også i år.
TAK René for altid at være på pletten ved jydefesten.
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7-årige Aura holder et fast 
greb om sin klassekam-
merat Ula. Sammen er 
de på vej fra Sdr. Omme 
Skole forbi kirkegården 
ved Hovedvejen og op 
ad Møllevejen. Men det 

Elever fra Sdr. Omme Skole samarbejder om bedre trafiksikkerhed

er ikke en afstikker, de er 
på.  

De er begyndt på et for-
løb i Børns Smutveje 
sammen med deres klas-
selærer, Mette, Billund 

Kommune og Center for 
Børnenes Hovedstad, der 
skal styrke deres færdig-
heder som lette trafikan-
ter langs de befærdede 
veje omkring skolen.  
 

Chefkonsulent Helle Nei- 
gaard fra Center for Bør-
nenes Hovedstad er pro-
jektleder. Hun ser frem til, 
at klassen fra 1. årgang på 
Sdr. Omme Skole i løbet 
af maj og juni skal kort-
lægge deres ruter til og 
fra skole som henholds-
vis bilist, cyklist eller gå-
ende. Undervejs taler de 
om, hvad de støder på, 
og hvordan man navige-
rer sikkert i trafikken. 
”Det er helt nyt, at børn 
selv er med til at kortlæg-
ge deres skoleveje. Det 
giver os ikke bare indsigt 
i, hvilke ruter de foretræk-
ker, men også hvorfor – 
og hvad de oplever som 
trygt og utrygt,” siger 
Helle Neigaard.  

Trafiksikkerheds-
samarbejde på tre ben 
Eleverne i 1. klasse på 
Sdr. Omme Skole skal i 
forløbet indtegne deres 
ruter og blive klogere 
på trafikforholdene ved 
deres ruter. Undervejs 
undersøger de udfordrin-
ger, vurderer og taler om 
egen og medtrafikanters 
adfærd. 

Deres klasselærer Mette 
håber, at projektet kan 
rykke ved elevernes selv-
stændighed i trafikken. 
”Det spændende er, at 
børnene arbejder med 
noget, der giver mening 
for dem. Det er nærvæ-
rende for dem fordi det er 
i deres eget bysamfund. 
De opdager steder, hvor 
det ikke føles trygt – og 
lærer at forstå hvorfor.” 

Kortlægning af 
Børns Smutveje 
I første omgang skal ele-
verne skabe et kort med 
den gode rute mellem 
skole og hjem. Projektet 
kan udvides til at gælde 
flere elever. 

Børns Smutveje er et 
sammenhængende sti-
sytem, der forbinder 

børns hjem med skole 
og fritidstilbud. Vi arbej-
der med at skabe sikre 
trafikløsninger og sikker 
adfærd i trafikken, så 
børn kan færdes på egen 
hånd. 

Børns Smutveje planlæg-
ges af Billund Kommune 
og Center for Børnenes 
Hovedstad.

Center for Børnenes Hovedstad har startet et forløb op sammen med 1. klasse 
på Sdr. Omme Skole og Billund Kommune med henblik på at ruste elevernes 
evner til at navigere sikkert i trafikken.

Smutvejsagenter, der kan navigere sikkert i trafikken i og omkring skolen. Det er målet med 
forløbet på Sdr. Omme Skole, som Center for Børnenes Hovedstad faciliterer. 

Center for Børnenes Hovedstad, pressemeddelse.

Smutvejsagenter, der kan navigere sikkert i trafikken i og om-
kring skolen. Det er målet med forløbet på Sdr. Omme Skole.

Center for Børnenes Hovedstad

Vi gør visionen om Børnenes Hovedstad til vir-
kelighed. Børn og unge er eksperter i eget liv, 
og deres stemme fortjener at blive hørt. Med 
en samskabende tilgang inddrager vi børns 
perspektiver i Børnenes Hovedstad, fordi vi 
tror på, at en bedre fremtid skabes sammen 
med dem, der skal bo i den. 

Smutvejsagenter kan navigere sikkert i trafikken og kortlæg-
ge deres ruter. 

Hvordan kom vi til skole i morges? Hvordan var trafikken? Og 
kan vi lære at navigere selv på en sikker måde? 

Trafiksikkerheden er i fokus i et nyt forløb på Sdr. Omme Sko-
le. Ruterne i og omkring skolen undersøges og vurderes nøje 
sammen med Center for Børnenes Hovedstad. 
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Fortsat fra forsiden.

Kristinas ord mindede mig om, at jeg bragte en artikel i Lyngposten, tilbage i 
2004, hvor haven blev anlagt. Jeg fandt artiklen i avisarkivet og der stod nærmest 
ordret Kristinas ord.
Det er en fin artikel at bringe igen, hvor vi lige kan nå at fejre slutningen af Sanse-
havens 20 års fødselsdag. Den 6. august i år, fylder haven nemlig 21 år.

Her kan du læse hele artiklen, som den blev bragt den 7. juli 2004 i Lyngposten.

Dufte, lyden af rindende 
vand, farver, sommerfug-
le og insekter, er nogle af 
de elementer, der skaber 
nydelser for sanserne i 
den nye have ved Omme 
Centret.

Manden bag idéen, Bør-
ge Bollesen, er ovenud 
tilfreds med resultatet 
af den nyanlagte Sanse-
have. "Det var umuligt at 
forestille sig det færdige 
resultat, da vi begyndte 
på planerne", siger Børge 
Bollesen, der fra begyn-
delsen selv havde en idé 
om, hvordan haven kun-
ne se ud. Men da Peder 
Majland stillede sin eks-
pertise til rådighed, var 
han hurtig til at overlade 
"tegne-arbejdet" til ham.

Der har været mange 
ting at tage hensyn til 
ved anlæggelsen, da ha-
ven skal benyttes af de 
svage beboere og be-
boere der er afhængige 
af rullestole og rolatorer. 
For at de kan bevæge sig 
ubesværet rundt i haven, 
er en stor del flisebelagt.

Peder Majland har i sit 
valg af planter, taget 
hensyn til, at der skal 
være dufte og farver, - 
og vigtigt har det været 
for ham, at haven skulle 
indeholde "genkendelig-
hed". Det har han sørget 
for, ved at vælge planter, 

En have for sanserne

Lyden af rindende vand er et af elementerne i Sansehaven ved Omme Centret.
Idémanden bag Sansehaven er Børge Bollesen (th) og Peder Majland er manden bag 
"tegningen" til haven. Sammen med mange andre frivillige, har de lagt deres arbejdskraft i 
Sansehaven.

Tekst og fotos: Annitta Højgård. 2004.

som fandtes i mors have 
som for eksempel løjt-
nantshjerte, kobjælde og 
hosta og i et af bedene 
har han placeret en plov, 
som man husker fra sin 
barndomstid.
Beboerne skal have mu-
lighed for at røre ved 
blomsterne og bladene, 
og derfor er en del af be-
dene lavet i høje kummer, 
så man med lethed kan 
komme til at føle planter-
ne.

I flytbare kummer er 
der blandt andet plan-
tet krydderurter og jord-
bær. Kummerne er lavet 
med hjul, så de let kan 
skubbes rundt. Det giver 
mulighed for at benytte 
haven til aktiviteter og 
arrangementer, hvor der 
skal være plads til man-
ge.

Med sine mange års erfa-
ring og store kendskab til 
planter og anlæggelse af 
haver, har Peder Majland 
taget hensyn til, at haven 
skal kunne ses og nydes 
både udefra og inde fra 
lejlighederne.

En lang og sej vej

Det er ved at være man-
ge år siden, at Børge Bol-
lesen fik ideen til Sanse-
haven. "I 1992 begyndte 
vi at søge midler fra man-
ge forskellige fonde, men 
vi fik det ene afslag efter 
det andet, og var lige ved 
at opgive planerne", siger 
Børge Bollesen.
I 1993 fik man så støtte 
fra Lions og der kom lidt 
midler fra fonde og også 
Majland Stauder gav et 
tilskud. Men der var sta-
dig ikke penge nok.

Så kom Peder Majland 
på banen, han støttede 
projektet med et privat 
tilskud på 20.000 kroner. 
"Jeg mente, at nu skulle 
vi altså i gang. Vi kunne 
jo blive ved med at vente, 
og skulle vi vente endnu 
et år på at skrabe penge 
sammen, ja, så var vi jo 
også blevet det år ældre", 
siger Peder Majland.
Så kom der gang i tinge-
ne og man begyndte på 
projektet.
Der kom flere private bi-
drag, man arrangerede et 
rallyløb under jydefesten, 
som gav en del penge og 
man fik pengene fra sal-
get af Jydenøglerne, som 
Den jyske Sparekasse 
står bag.

"Erhvervsdrivende har 
også ydet deres bidrag 
med udlån af maskiner 
og levering af diverse 
materialer. - Og så har 
der jo været mange frivil-
lige hjælpere på projek-
tet, og på nær en enkelt, 
så har det været pensi-
onister, der har knoklet i 
haven", siger Børge Bol-
lesen.

Peder Majland og Børge 
Bollesen fortæller, at der 
har været en meget po-
sitiv holdning til Sanse-
haven, både fra ledelsen 
og personalet på Omme 
Centret og fra pensio-
nistforeningen. Der har 
været mange meninger 
om anlæggelsen af ha-
ven og især har nogle 
syntes, at der er et alt for 
stort fliseareal. Men de er 
nok enige om, at de fleste 
nok synes, at det færdige 
resultat er blevet godt.

Bidrag til Sansehaven er 
stadig velkomne. Man 
mangler belysning og der 

er stadig nogle "drømme" 
der ikke er blevet til vir-
kelighed endnu. Blandt 
andet så Børge Bollesen 
gerne et fuglevoliere i ha-
ven.

Børge Bollesen er be-
gejstret over det færdige 
resultat, "jeg havde nok 
ikke regnet med, at det 
var så stort et projekt, 
som det har været. Og 

havde jeg vidst det fra 
starten, så var jeg ikke 
sikker på, at jeg var gået i 
gang", siger Børge Bolle-
sen med et stort smil.

Først i august bliver San-
sehaven indviet ved et 
åbent hus arrangement.

En sammensætning af sten, 
høj og lav bevoksning i 
forskellige farver stimulerer 
sanserne.

Sansehaven i 2025
Nyd de skønne billeder af 
Kristina Svejstrup, som haven 
ser ud i dag.

Havens navn er Centerhaven, 
men vi kalder den Sanseha-
ven, for det er det den er, en 
have for sanserne.
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 ROYAL EXPORT, IPA, BLANCHE 
ELLER  HEINEKEN 
         Literpris 11,78   .    
 Afhentningspris.
Sælges kun i hele rammer .

 DEN GRØNNE SLAGTER 
       Flere varianter.   60-250 g . 
 Max. kg pris 200,00   .      

GÆLDER FRA TORSDAG 12.06.2025 TIL OG MED ONSDAG 18.06.2025 HVIS IKKE ANDET ER ANFØRT. 
DER TAGES FORBEHOLD FOR LEVERINGSSVIGT, AFGIFTSÆNDRINGER, BILLED- OG TRYKFEJL. 

ÅBEN ALLE DAGE 7 - 22
MENY SDR. OMME, VEJLEVEJ 8, 7260 SDR. OMME. TLF. 75 34 24 25.

Sdr. Omme

FREDAGSMENU
SÆLGES LUN FRA KL. 17-18. 

KAN FORUDBESTILLES SENEST TORSDAG KL. 12 
PÅ TLF. 75 34 24 25 (TAST 2 FOR SLAGTER)

PR. 
PERSON  75,-

STEGT FLÆSK
M. PERSILLESOVS, KARTOFLER 
OG RØDBEDER

Følg Meny Sdr. Omme 
på Facebook

Scan for bestilling af 

“meny ud af huset”

PR. STK.

12.-
SKARP PRIS

 KÆRGÅRDEN MED SMAG 
       Persille eller Hvidløg og ramsløg.   
125 g . 
 Kg pris v/2 stk. 100,00   .    
 BEGRÆNSET PARTI 

 STJERNESKUD, FRIKADELLEPLATTE, 
ROASTBEEFPLATTE ELLER 3 HÅNDMADDER 

PR. PAKKE

4495
SKARP PRIS

2 STK.

25.-
SKARP PRIS

 DR. OETKER 
 RISTORANTE PIZZA 
       Flere varianter.   320-375 g . 
 Max. kg pris 62,50   .  Frost.     

PR. PAKKE

20.-
SKARP PRIS

 COCA- COLA, TUBORG SQUASH 
ELLER FANTA 
       Flere varianter.   Literpris 8,83   .    
 Afhentningspris. Sælges kun i hele rammer 

 TYKSTEGSBØFFER ELLER 
TYKSTEGS MEDALJONER 
         Kg pris 171,29   .      

PR. PAKKE

20.-
SKARP PRIS

24 X 33 CL

6995
SKARP PRIS

 + pant 

2 STK./350 G

5995
SKARP PRIS

18 X 33 CL.

6995
SKARP PRIS

 + pant 

 STEFF  HOULBERG PØLSER 
       Flere varianter.   300-450 g .  Max. kg pris 66,67   .      


